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1932 
Detsember 

Eesti linnade ja alevite tervishoid 1920—1930. 
Dr. M. Püümarti ettekanne ELL Esindajatekogu koosolekul Võrus, 19. juunil 1932. 

I i l*) , 

Puudutades meie koolimajade küsi
must ja koolitervishoidu, peab piirduma 
aimult linnadega, kuna alevite koolimajade 
kohta eraldi pole peetud statistikat. Ale
vite koolimajad arvestatakse ühes vastava 
maakonna koolimajadega. 

Meie linnade koolimajade viletsat ter
vishoidlikku seisundit tunneb igaüks. 
Need puudused paistavad silma eriti tera
valt, kui võrrelda meie koolimaju mitte 
enam Lääne-Euroopa riikide koolimaja
dega, nagu seda sagedasti oldi sunnitud 
tegema meie iseseisvuse algaastail, vaid 
meie oma uute koolimajadega, mis kooli-
tervishoidlikult ei jäta midagi soovida ja 
mida sisemise rahuldustundega võib näi
data igale asjasthuvitatud välismaalasele, 
näiteks, uued algkoolimajad Tallinnas, 
Tartus, Narvas jne. ja andmete põhjal, 
mis OTI saadaval linnade koolimajade koh
ta, selgub kuivõrt on paranenud meie koo-
liolud viimase 10 aasta jooksul. 

Mele kooliskäiv noorsugu peab veetma 
oma parimad aastad, kus lapse organism 
areneb ja seetõttu nõuab palju puhast 
õhku, päikest ja liikumise vabadust, sa
gedasti pimedais, õhuvaeseis ja tolmuseis 
klassiruumes, viibima eriti külmal aasta
ajal ka vahetundide ajal samus ruumes, 
mistõttu on raskendatud õhu puhastamine 
klassiruumes ja mis üldist seisundit veelgi 
halvendab; kui lisada siia juurde veel 
tervishoiunõudeile mittevastavaid kooli-
pinke, millel lapsed peavad istuma mitu 
tundi päevas, siis pole ime, kui kooliskäi-
vail lastel, iseäranis kehaliselt nõrgemail, 
tekivad n.n. „koolihaigused", mis annavad 
end tunda ka vanemais eluaastais. 

*) Vt. ,,,Linnad ja Alevid" nr. 2(42) ja 
4 (44) — 1932. 

Kui teistes kultuurriikides „ko,olihai-
gused" vähenevad, siis tänu ainult häile 
ajakohaseile koolimajadele ja vastavaile 
seadistuile; ja meie ei saa siin sammuda 
iserada, vaid peame rühkima edasi ja võit
lema selle eest, et meil kerkiks ikka roh
kem ja rohkem ajakohaseid koolimaju 
mitte üksi keskkoolele, vaid ka algkoolele. 
Siinkohal peab pöörama tähelepanu ühele 
väga kurvale koolitervishpiusse puutuvale 
küsimusele. Nimelt muudeti 1930. a. ava
likkude algkoolide hoonete ehitamise eri
määrused, millised avaldati 1924. a. Seal 
muudeti klassiruumi kõrgust 3,5 m-lt — 
3,0' m-le, aknaid lubatakse ehitada vähe
mad ja kuna nende suhe põrandapindalaga 
oli varemalt 1: 5, võib see nüüd olla 1:7; 
põrandapindala Õpilase kohta pidi ole
ma varemalt 1,2 m2, nüüd aga kuni 1 m2; 
õhumahtu Õpilase kohta alandati 
4,2 ms-lt — 3,0 ms-le. 

Kahjuks ei tea asjaolusid, mis sundi
sid ministeeriumi talitama selliselt, kuid 
koolitervishoiu seisukohalt on nad täiesti 
kahjulikud ja vastuvõtmatud ja kui haka
takse püstitama selliseid koolimaju, siis 
läheb meie koolitervishoid, mis liikus juba 
enam-vähem Õigeis rööpais, täiesti tagur
pidi. Oleks soovitav, kui linnade ja ale
vite esindajad 'ütleksid ka ses küsimuses 
oma autoriteetse sõna ja astutaks samme, 
et koolimajade ehitamisel pöördutaks ta
gasi 1924. a. määruste juurde: 

Meie keskkoolimajad on, võrreldes alg
koolimajadega, paremas seisundis, olgugi 
et ka neil on puudusi tervishoidlikus mõt
tes. See oleneb sellest, et Vene ajal nii 
riik kui ka omavalitsused panid palju suu
remat rõhku ajakohaste keskkooli- kui 
algkoolimajade ehitamisele. . '*.../. 
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1920. a. oli keskkooles klassiruume, kus 
töötati kahe vahetusega, 30,0%, 1930. a. — 
7,5%; 1920. a. oli õpilasi II vahetuses 
32,0%, 1930. a. — 7,6%. 1920. a. oli klas
siruume 564, 1930. a. — 597, neist põran-
dapindalaga, m2: 

Aastad 

1930 
1920 

alla 25 

6,0% 
10,30/o 

25—45 

«8,90/0 
37,20/0 

45—65 

45,90/0 
42,0 0/0 

üle 65 

10,2o/o 
10,5o/o 

Sellest võrdlusest on näha, et keskkoo
les klassiruumid alla 25 m2 põranda-
pindalaga on vähenenud 10,3%,-lt —6,0%o4e, 
mis on väga tähtis, kuna teised muutused 
on tähtsuseta. Üle riigi tuleb põranda-
pindala õpilasele keskmiselt 1,7 m2. Vä
hema põrandapindalaga klassiruumid on 
Võru keskkoolil, nimelt 1,2 m2. 

Klassiruumide õhumaht Õpilase koh
ta on: 

Aastad 

1930 
1920 

Klassi
r u u m e 

597 
564 

Õhumaht , m3 

alla 3,0 

O.80/0 

2,3% 

3,0—3,9 

9350/o 
14,50/0 

4,0» 

89,7o/o 
83,2o/o 

Nagu tabelist selgub, on seisund pa
ranenud ka õhumahu suhtes; 1930. a. on 
õhumaht üle 4,0 ms õpilase kohta 89,7%, 
klassiruumest, 1920. a. — 83,2%. 1920. a. 
oli keskkooles klassiruume õhumahuga alla 
3 m3 õpilase kohta 2 — Tallinna Kaarli 
kog. gümnaasiumis, kus 1 õhtupoole töö
tavas klassiruumis oli õhumaht õpilase 
kohta 2,9 m3, ja Otepää Haridusseltsi 
Eraühishumanitaargümnaasiumi 1 klas
siruumis — 2,7 m3 õpilase kohta (40 õpi
last klassis). 

i3,0—3,9 m3 õhumahuga ruumes tööta
sid linna keskkooliõpilasist Rakveres 4,0%, 
Valgas 7,1%, Haapsalus 8,9%, Tar
tus 9,6%, Viljandis 9,8%, Petseris 15,4%, 
Tallinnas 18,0%, Tõrvas 28,2% ja Võ
rus 58,9%. Ülejäänud osa Õpilaste kohta 
mainitud, samuti ka siin mainimata jää
nud linnades on klassiruumes Õhumaht 
üle 4,0 m3 õpilase kohta. 

1920. a. puhastati õhku 60,6%- kesk
koolide klassiruumest akna, 13,2%, — 
seinaventila^tori, 25,8% — akna ja seina-
ventilaatori ja 0,2% elektriventilaatori 
kaudu, 1930. a. — 55,0% klassiruumest 
akna, 13,7% — seinaventilaatori, 25,1% — 
akna ja seinaventilaatori, 5,2% — ukse 
ja akna ja 0,8% — elektriventilaatori 
kaudu. 

Mis puutub klassiruumide valgustusse, 
siis on see keskkooles järgmine: kui lu
geda normaalseks valgustust, kus põran
dapindala on 5 korda suurem valgustus-
pindalast, süs on selliseid klassiruume 
meie keskkooles ainult 11,4% (1920. a. — 
1Ö',1%), kus 5—7,5 korda suurem — 
36,8% (1920. a. — 32,3%), kus üle 7,5 kor
ra suurem — 51,8% (1920. a. — 57,6%). 

Nii on märgata paranemist ka valgus
tuses. Linnade keskkooles on praegu eran
ditult elektri valgustus, kuna 1920. a. val
gustati 12,3% klassiruumest petrooleu
miga. 

1930. a. oli linnade keskkoolide klo-
settidest köetavaid ja veega 53,5%, 
(1920. a. — 35,5%), veeta — 29,6% 
(1920. a. — 55,0%), mitteköetavaid klo-
sette — 7,1% koolimajadest (1920. a. — 
10,0%). 

Mis puutub linnade algkoolide ma-
jusse, siis on nad, vaadatuna koolitervis-
hoidlikult seisukohalt, üldiselt halvemas 
seisundis, kui keskkoolide majad, kuid ka 
siin on märgata paranemist. 

Linnade algkooles tuli 1930. a. 777 klas
sikomplekti kohta 720 klassiruumi, mil
lest tingitud 57 klassiruumi kasustamine 
kaks korda päevas, s. o. 7,4% kõigist klas
siruumest; 1920. a. oli selliseid klassi
ruume 25,9%. 

Algkoolide klassiruumid põrandapindala 
järgi: 

Aastad 

1930 
1920 

Põrandapindala suurus, ni2 

kuni 25,0 

5,3% 
6,1% 

25,0-44,9 

34,9% 
39,00/0 

45,0—64,9 

47,00/0 

39,7% 

üle 65,0 

11.0% 
13,0% 

Nagu tabelist selgub, on alla 25 m2 

klassiruumide arv vähenenud 6,1%-lt — 
5,3%-le, kuna nende klassiruumide arv, 
millede põrandapindala vastab enam
vähem koolitervishoiu nõudeile, on tõus
nud 39,7%-1't — 47,0%-le. 

Algkoolide klassiruumid õhumahu järgi 
Õpilaste kohta: 

Aastad 

1930 
1920 

õhumaht, nfi 

alla 3,0 

3,9% 
7,4% 

3,0—3,9 

18,8% 

24,1% 

üle 4 

17,3% 
68,5% 

Tabelist selgub, et algkoolide klassi
ruumid on, võrreldes 1920. a., muutunud 
paremaks ka Õhumahu suhtes õpilase 
kohta. 
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1930. a. toimetati õhuvahetust 50,6% 
algkoolide klassiruumest akna, (1920. a.— 
60,0%), 4,3% — ukse ja akna, 29,4% — 
akna ja seinaventilaatori (1920. a. — 
30,7%), 9,6% — seinaventilaatori 
(1920. a. — 8,4%) ja 6,1% elektriventi
laatori kaudu (1920. a. — 0,2%). 

Põranda- ja valgustuspindala suhe on 
linnade algkooles järgmine: klassiruume, 
kus põrandapindala on kuni 5 korda 
suurem valgustuspindalast, on 8,1% 
(1920. a. — 7,7%), kus 5—7,5 korda suu
rem — 31,5% (1920. a. — sama arv), kus 
üle 7,5 korra suurem — 60,4% Q920. a.— 
60,8%). 

Linnade algkoolimajade klassiruume 
valgustatakse praegu elektriga, kuna 
1920. a. 9,9% klassiruumest valgustati 
petrooleumiga. 1930. a. oli köetavaid klo-
sette veega 48,9% linnade algkoolimajust 
(1920. a. — 58,0%), veeta — 23,3% 
(1920. a. — 21,0%) ja mitteköetavaid — 
15% (1920. a. — 21,0%). 

Nagu näha ülaltoodud andmeist, on 
koolimajade seisund meil paranenud ja 
seda tänu sellele, et meie linnade omava
litsused on suutnud püstitada uusi kooli
maju. V i i m a s e 10 a a s t a j o o k 
s u l on e h i t a t u d j u u r d e 20 u u t 
k o o 1 i m a j a k o o l i t e r v i s h o i d 
n õ u e t e k o h a s e l t , mis on aidanud 
märksa tõsta üldist koolimajade seisundit. 

Peale nende suuremate küsimuste, mis 
tuleb- lahendada meie linnade ja alevite 
omavalitsusil, on veel rida teisi küsimusi, 
mis on tervishoidlikult sama tähtsad. 

Suuremal osal linnadest on olemas oma 
tapamajad; üksikud on jäänud juba va
naks ja kitsaks ja nõuavad ajakohast üm
berehitamist, näiteks, Tallinnas, kuid sel
lekohaste summade puudumisel on seda 
aasta-aastalt lükatud edasi, olgugi, et sel
lekohased projektid juba ammu valmis. 
Kõik omavalitsused on avaldanud tervis
hoidlikke sundmäärusi, mis puudutavad 
mitmesuguseid alasid, nagu liha ja teiste 
toiduainete kauplusi, nii ruumide kui ka 
arstliku järelevalve suhtes, igasuguste 
muude äride ja ärides teeniva personaali 
arstliku järelevalve, kontrolli teostamine 
piima üle, mis. on eriti raske ja tekita
nud palju nurinat. Tervishoidlikkude 
sundmääruste avaldamises sammuvad esi
rinnas linnade omavalitsused, kuid peab 
tähendama, et ka meie alevite omavalit
sused on suutnud teha sel alal väga palju 
ja kui sirvida „Riigi Teatajaid", siis just 

viimaseil aastail, mis ei jäta avaldamata 
mõju üldtervishoidlikule seisundile. 

Puudutagem paari sõnaga ka saunade 
küsimust. Juba esimesel omavalitsustege
laste kongressil oli sellest juttu, kuid see 
ei taha nihkuda paigast. Peale Pärnu, 
kus saun juba olemas 1907. a., on ainult 
Kuressaare ehitanud linna sauna 1927. a.; 
nagu näitab Pärnu linna aruanne, on saun 
hästitasuv ettevõte ja annab linnale isegi 
teatavat jääki; äriliselt seisukohalt peab 
soovitama saunade ehitamist ja tervis
hoidlikult oleks ta elanikele väga tähtis. 

Teine ettevõte, mis on hästitasuv ja 
annab linnale jääki, on linna apteegid. 
Neid on praegu Tallinnas, Tartus, Rakve
res, Võrus, Haapsalus, Viljandis ja Nõm
mel. Apteekide asutamist peab soovitama 
kõigile omavalitsusile. Siin on võimalus 
anda vaesemale rahvakihile arstimeid 
maksuta ehk alandatud hinnaga, ilma et 
see koormaks otse linna kassat. 

Viimase 10 aasta jooksul on loodud 
meie .omavalitsuste poolt peäle muu terve 
rida mitmesuguseid tervishoidlikult täht
said asutisi, näiteks, kooliambulatooriume 
ja -hambakliinikuid, emade-nõustamis-
kohti, tiisikusambulatooriume, maksuta 
suguhaiguste-ambulatooriume, vaesteam-
bulatooriume jne. Tallinnas, näiteks, on 
viimaste tegevus 10 aasta jooksul kasva
nud 3-kordseks. Toetuse andmine puu-
dustkannatavate kesk-, kutse- ja algkooli-
õpilasile kasvab aasta-aastalt. 

Tallinnas, näiteks, anti 1925. a. toetust 
algkoolele 17 471 kr., 1930. a. juba 
34 194 kr., s. o. 100% võrra rohkem;, vae
semaid lapsi saadetakse suvel suvekoloo-
niaisse, on asutatud terve rida spordi-
välju jne. Meie supellinnad, peamiselt 
Pärnu ja Haapsalu, on heakorra ja ter
vishoiu alal just viimaseil aastail teinud 
palju, mis oli seotud suurte kuludega. 

"Üldiselt peab tähendama, et meie lin
nade ja alevite omavalitsused on viimase 
10 aasta jooksul teinud suure töö heakorra 
ja tervishoiu alal, mis peegeldub ka oma
valitsuste büdžeteis. Kulud heakorra ja 
tervishoiu alal näitavad üldiselt kasvamise 
tendentsi, ainult mõned alevid on viima
seil aastail piiranud kulusid neile aladele 
(Kallaste, Võõpsu). 

Alljärgnevaist tabeleist on näha mitu 
protsenti omast eelarvest kulutasid linnad 
ja alevid heakorrale ja tervishoiule (va
nad linnad 1922. ja 1929./30. a., uued lin
nad ja alevid — 1924. ja 1929./30. a.). 
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Linnad 

Tallinn 
Tartu 
Narva 
Pärnu 
Valga 
Viljandi 
Rakvere 
Võru 
Haapsalu 
Kuressaare 
Paide 
Petseri 
Paldiski 

Nõmme 
Tapa 
Põltsamaa 
Türi 
Tõrva 

1929./30. a. 

xi 
IM 

r | 
cd 

w 
19,59 
20,91 
12,29 
21,98 
12,02 
19,94 
16,27 
16,49 
22,80 
21,52 
6,71 

28,67 
9,37 

11,21 
6,49 

25,86 
6,56 

15,29 

2 "Ö 

l'° B-d 
EH 

16,08 
11,05 
18,63 
12,78 
5,27 

33,91 
10,72 
26,37 
4,57 
2,36 

20,94 
3,56 
2,36 

3,75 
4-25 
3>™ 
V 4 7 

1,36 

1922. a. 

o 
% 

w 
19,10 
14,15 
6,31 

13,02 
7,53 

11,63 
9,00 
8,98 

19,82 
21,23 
12,47 
11,63 
0,99 

192 
16,65 
18,18 
22,05 
3,12 

11,64 

.2-0 
Eo <V xi 
H 

16,80 
12,37 
18,47 
11,61 

6,61 
4,87 
8,52 

13,90 
14,04 
4,34 

15,66 
0,00 
3,95 

4. a. 
12,28 
5,24 
8,40 
4,69 
7,01 

Alevid 

Mustvee 
Narva-Jõesuu 
Kunda • 
Ofcepää 
Mõisaküla 
Sindi 
Kallaste 
Jõhvi 
Kärdla 
Elva 
Antsla 
Kilingi-Nõmme 
Jõgeva 
Võõpsu 
Keik 
Mustla 
Suure-Jaani 

1929 
T3 

SH 
O 

cd 

B 

14,53 
23,63 
17,15 
0,39 
3,60 

15,70 
0,00 

19.15 
0,83 

38,46 
6,33 
6,68 

34,41 
0,00 
4,76 

10,06 
6,52 

/30. 

i -ü 
fc"§ 

JOA H 

0,00 
0,00 
0,00 
1,69 
6,54 
0,29 
0,00 
4,05 
0,00 
0,00 
1,63 
1,16 
0,00 
0,00 
0,00 
4,79 
4,68 

1924. a. 
T3 

o 
cd 

ffi 

7,36 
24,08 
0,65 
0,59 
9,07 
0,00 
0,00 

20,53 
13,10 
23,49 
10,09 
5,35 

31,84 
0,00 
0,00 
0,00 

18,35 

.2-d 
CD Xi 

H 

2,79 
5,73 

10,22 
15,10 
8,45 

33,34 
4,17 
5,98 
8,30 
2,43 

10,17 
6,30 
0,63 
5,29 
0,00 
0,00 

10,11 

Kui nüüd võrrelda tööd, mis viimaste 
aastate jooksul on teinud linna- ja alevi-
omavaliltsused heakorra ja tervishoiu alal 
ja arvestada ka neid kulusid, mis on teh
tud sel alal (siinjuures neab pidama mee
les, et nii riigi kui omavalitsuste poolt 
saadud ehituslaenud korterite ehitamiseks 
pole arvestatud ja nagu teada on linna- ja 
aleviomavalitsused saanud riigilt üle 
3 000 000 kr. ja kui sellele arvata juurde 
omavalitsuste poolt seaduse järgi antu dl 
summa — 450 000 kr., siis saab võrdle
misi aukartustäratava sonnma, mis on ku
lutatud uute ehitiste püstitamiseks). Kui 
pidada silmas üheltpoolt kõiki seda ja tek 

A A L E V I D Nr. 5 (45). 

seltpoolt vaadelda haigus- ja nakkushai-
gusjuhtumite arvu ja surevust, siis võib 
juhtuda, et nii mõnelgi omavalitsustege-
lasel langevad käed lootusetult rüppe ja 
ta võib tulla arvamusele, et see töö ja 
vaev, samuti ka kulud sel alal on olnud 
täiesti asjatud. 

Kui piirduda pealiskaudse vaatlemi
sega, siis võib küll tulla sellisele otsusele, 
kuid tungides asja sisusse, peab tulema 
teisele otsusele. Juba alul juhiti tähelepanu 
sellele, et sagedasti võivad ägedad nakkus
haigused levida ka seal, kus tervishoidli
kud olud on head ja maatervishoiu otse
seks näitajaks on kõhusoetõve, paratüü-
fuse, verise kõhutõve jne. levimine. Vii
mased; on meil kas hoopis kadunud või 
vähenenud aasta-aastalt. Kahjuks ei saa 
seda öelda tiisikuse kohta. Tiisikus on 
seotud tihedasti korteriMisimuse lahenda
misega ja nagu näitavad arvud, ei taha 

. see meil nihkuda paigast. 
K u i d k õ h u s o e t õ v e - j a s e s 

s e r ü h m a k u u l u v a t e h a i 
g u s t e j u h t u m i t e a r v u v ä 
h e n e m i n e o n j u s t t e r v i s 
h o i u j a h e a k o r r a a l a l t e h 
t u d t ö ö t u l e m u s e k s ; siin võib 
ju öelda, et tulemus on väike, mis ka vas
tab tõsioludele, kuid teiste riikide statis
tika kõneleb sama keelt ja pole mingit loo
tust, et meie seda suudaksime teha lähema 
aja ja vähema vaeva, töö ja kuludega. 
Per aspera ad astra! Raskustega võidel
des ja neid võites, jõutakse edasi, jõutakse 
sihile. 

Lõpuks lubatagu esitada järgmised re
solutsioonid koosolekule kaalumiseks ja 
vastuvõtmiseks: 

Linnade ja alevite heakorra ja tervis
hoiu tähtsaimaiks aluseiks on otstarbeko
hane ja kavakindel planeerimine ja ehita
mine; et maksev ehitusseadus on vanane
nud, siis on tungivalt tarvilik uue. ajako
hase seaduse avaldamine. 

Tuleks panna suuremat rõhku avalik
kude puiesteede, aedade ja parkide soeta-
tamisele, eriti kurortlinnades, nii ka 
spordi- ja mänguplatside juurdeehitami
sele. 

Linnade ja alevite maapinna rüvetuse 
kohta puuduvad meil igasugused andmed; 
seepärast oleks soovitav korraldada vas
tav ülemaaline uurimine. 

Elumajade juurdeehitamine peab kest
ma riigi ja omavalitsuste toetamisel; ai
nult korteriolude lahendamisega võime tõ
kestada tiisikuse levimist. Korteriinspekt-
siooni tuleb teostada igalpool 
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Uute koolimajade juurdeehitamist tu
leb jätkata raugematu energiaga ja alg
koolimajade ehitamist peaks teostatama 
1924. a. avaldatud ehitusmääruste alusel; 
lastehaiglate ehitamine, eriti suuremais 
linnades, on hädatarvilik. 

Teede ajakohasele sillutamisele ja ka-
nalisatsioonivõrgu laiendamisele tuleks 
panna, suuremat rõhku; see aitaks vähen
dada tolmu ja kaitseks maapinda rüvetuse 
eest. 

Samuti tuleks panna rõhku elanikkude 
varustamisele puhta veega filterveevär-
kide ja sügavate puurkaevude ehitamise 
teel. 

Neis linnades ja aleveis, kus puudub ka
nalisatsioon, tuleks pöörata suuremat tä
helepanu klosettidele; tehniliselt halvasti 
ehitatud klosetid aitavad rüvetada maa
pinda, mis omaltpoolt soodustab kaevude 
rüvetamist. 

Tuleks panna suuremat rõhku tervis
hoidlikkude sundmääruste maksmapane
misele igal alad, nagu piima, lihasaadus
te, kalade ja muude toiduainete ja igasu
guste äride ja tööstusasutiste kohta. 

Nõmme on saanud aleviks ja linnaks 
15 aasta jooksul. Praegu on ta rahvaar
vult viies linn Eestis. Perekonnatoitjad 
elanikud oma rõhuvas enamuses hangivad' 
eluiülalpidamist Tallinnast, kasustades 
Nõmme linna öökorteriks ja vaba aja 
veetmiseks, samuti ka oma perekondade 
asukohaks. Nõmme on seks kõigiti sün
nis oma asukoha, kuiva õhu ja männimet
sa tõttu, eriti lastega perekondadele ja 
tervislikkude häiretega inimesile. Ta on 
mugavaks koduks ka kõigile neile, kes ar
mastavad vaba loodust, aiandust ja rahu. 

' 1873. a. müüs Jälgimäe mõisa omanik 
Nikolai Glehn Nõmme metsast esimese 
ehituskrundi, pannes sellega aluse Nõmme 
suvituskohale. Varemalt" oli siin ainult 
kaks ehitist — raudteejaam ja kõrts.' 

Aastate jooksul hakkas Nõmmest tek
kima meelepärane suvituskoht tallinlasile. 
Nõnda oli 1900. a. juba ümmarguselt 300 
elamut 7—800 alalise elanikuga ja umbes 
1000 suvitajaga. 1908. a. asutati sakslaste 
ja saksastunud eestlaste ja lätlaste ette
võttel heakorraselts, kel oli suuri teeneid 

Tuleks panna suuremat rõhku majade 
õuede sillutamisele ja puhtusele, pühkme-
te ja mustuse sagedamale väljaveolei ja 
korraldada seda vastavate sundmäärus-
tega vastavalt tervishoiunõudeile. 

Lähimas tulevikus rpeaks teostatama 
saunade ehitamist; need on ettevõtted, 
millised on tähtsad tervishoiu seisukohalt 
ja millised on täiesti tasuvad (Pärnu). 

.Samuti tuleks hoolitseda selle eest, et 
suvel igalpool, kus vesi lähedal, asutataks 
elanikele supelkohad. 

Tuleks panna suuremat rõhku omava
litsuste apteekide asutamisele; see võimal
daks anda vaesemaile elanikele arstimeid 
odavamalt ehk täiesti maksuta omavalit
suste kassat koormamata ja need võiks 
anda isegi jääki. 

Laste maale ja suvekolooniaisse saat
mist suveks tuleks rajada laiemale alusele, 
nii et kõik lapsed võiksid vähemalt ühe 
kuu veeta puhtas päikeseküllases õhus. 

Oleks väga soovitav, et linna- ja alevi-
valitsused suhtuks soojemalt statistikasse 
ja toetaks ELL büroo algatust statisti
liste andmete hankimises. 

Nõmme elu korraldamisel umbes viie
kuue aasta kestel. Nii Õnnestus tal avada 
politseipuhkti, esialgu küll seltsi enese ku
lul, saada postkontorit, parandada raud-
teeühendust Tallinnaga, nõutada Nõmme
le suvituskoha Õigused (1914. a.), ehitada 
seltsimaja jne. 191Õ. a. asutati tuletõr-
jeselts ja avati apteek. 

Elanikkude ja elamute arvu kasva
mine näitas " järjekindlat tõusu, eriti roh
kearvuliseks paisus suvitajate pere. Vii
maste arv vähenes tunduvalt maailma-
sõjaaastail. Siiski polnud Nõmme sel ajal 
midagi muud kui tavaline ja vähenõudlik 
suvituskoht ega polnud kellelgi põhjust 
uskuda ega näha ette, et teniast lähema 
aastakümne jooksul tekib oma maaalalt, 
elamute ja rahväarvultl nimekas linn teis
te linnade peres. 

1919. a. oli ümmarguselt 500 elamut 
umbes 4000 alalise elanikuga, praegu on 
üle 2000 elamu ümmarguselt 14 000 ela: 

nikuga. Alevi ja linna kiire kasvamine 
sündis Eesti iseseisvuse ajal, mida soo
dustasid Tallinna äärmiselt terav korteri-

Ülevaade Nõmme linna majapidamisest. 
L. Mühlbach. , 

Nõmme linnapea abi. 
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kriis, elektrirongid, ehituskruntide saa
mine soodsail tingimusil ja elektri valgus
tuse saamine Ellamaa jõujaamast, kui ka 
rahvaarvu kasvamisega kaasaskäiv kooli
korraldus ja muud hädatarvilikud heakor-
ratoimingud ja -asutised. 

Kuni 1880. a. allus Nõmme Jälgimäe 
mõisa osana mõisa politseile. Sealtpeale 
omandas Nõmme iseseisva ühiku ilme,! 
kuid allus omavalitsuslikult! Saue vallava
litsusele. 1917. a. sai ta alevi õigused 
tänu n.n. „Kerenski seadusele" ja selle sea
duse põhjal tehtud Harju maanõukogu ot
susele. Viimane oli tingitud Nõmme ela
nikkude sellekohasest palvest. 

Jaanuaris 1918 peeti alevivolikogu esi
mene koosolek, kuid ebaõnnestunud taga
järgedega — volikogust moodustati aja
vaimule vastavalt tööliste ja soldatite nõu
kogu ja voeti hääleõigus neilt volinikelt, 
kes polnud päri sellise nimemuutmi
sega. Enamlaste võimutsemine kestis 
poolteist kuud, millele tegid lõpu Saksa 
okuDatsiooniväed. 

Volikogu asus uuesti tööle, juba enam-
lasteta, kuu aega hiljem saadeti ta aea 
laiali Saksa võimude korraldusel. Vii
maste lahkumisel Eesti pinnalt asus voli
kogu jälle oma kahel korral katkestatud 
Ülesannete täitmisele ja tegi seda uute 
valimisteni 30. juunil 1919. 

Vabariigi Valitsuse otsusega 12. no
vembrist 1926 muudeti Nõmme alev sa
manimeliseks linnaks ja linnavolikogu va
limisi toimetati 15. ja 16. jaanuaril 1927. 

Suurima rühmana tuli volikokku Nõm
me kodanikkude ühing, kes sai 12 kohta 
30-st. Ühing koostus oma suures enamu
ses kohalikest edumeelseist elanikest ja 
seltskonnategelasist. vaatamata erakond
likule kuuluvusele, koaleerus Õnnelikult 
teiste vähemate rühmadega ja jäädvustas 
oma nime Nõmme linna ajalukku oma 
tööga Nõmme omavalitsuse elu uuendami
sel ja linna arendamisel. Mõni aep- enne 
volikogu volituste lõppu tekkis ühingu 
juhtivate tegelaste vahel ilmavaateline 
lahkuminek, mis sai ühinorule saatusli
kuks. Väike grupo energilisi inimesi hak
kas tegema enamusele teravat opositsiooni 
põhjusel, et linnavalitsus oma otsuste te-
e-emisel arvestas ainult linna üldisi huve 
ja. i'ättis rahuldamata või rahuldas 
ainult äärmiselt piiratud ulatuses üksi
kute isikute kaugeleulatuvaid huve. Tu
lemuseks oli ühineu loobumine esinemast 
järgmisi! valimisil ja tegelaste laialimi
nek mitmesuguseisse teisisse" koondisisse. 
Praegu on see ühing likvideeritud. 

Praegune linnavolikogu koostub 11 
väikesest rühmast. Suurim neist (6 vo
linikku) on majaomanikkude koondise 
rühm, kuna tervelt neli rühma omavad 
igaüks vaid ühe voliniku. Selline killus
tunud koostis ei soodusta tööd, mispärast 
praegune linnavalitsus pole veel suutnud 
ületada oma eelkäija töötulemusi. Ka 
praegusel linnavalitsusel seisab seljataga, 
vähemalt vormiliselt, volikogu enamus, 
kuid koalitsioon rühmade rohkuse tõttu 
pole kuigi tugev. 

Vaatamata rühmade väikesearvulisele 
koostisele, on olnud lagunemisi. Ametli
kult on deklareeritud kahte juhtumit, te
gelikult on neid olnud rohkem. Ametli
ku on teada, et sotsialistide rühmast on 
lahkunud üks ja erapooletute rühmast üks 
volinik. Mõlemad jäid edasi volikokku 
iseseisvate volinikena. Seega on üheliik-
meliste rühmade arv tõusnud neljalt 
kuuele. 

Linnavalitsus on viieliikmeline, neli 
neist palgalised, viies — palgata. Linna
peaks on teist aega J. Lindemann, kes oli 
alevi ajal umbes viis aastat ka alevivane
maks. Tema juhatada on tehnikaosakond, 
linnapea abi — majandusosakond ja 
hindamiskomisjon, üks nõunikest juhatab 
haridus- ja rahandusosakonda, teine hoo-
lekandeosakonda ja kolmas tervishoiu
osakonda. Eevisjonikomisjoni esimeheks 
on A. Tamm. 

Linna administratiivpiiride ia maaala 
suurus on 16,4 temž. Uulide üldine oikkus 
on ümmarguselt 140 km. Linnade ja ale
vite maaga varustamise seadusega tuli 
linna valdamisele ümmarguselt 1150 ha 
maad. millest on antud välja 1470 ehitus
krunti. Viimaseist on müüdud päris-
omanduseks 1090 krunti, ülejäänud on 
müümisel. Hinna alammääraks on 6 s. ja 
ülemmääraks 40 s. m*. Krundi suurused 
on. tingituna aedlinna nõudeist, 1100 — 
5400 m2. 

Linnal on 2802 kinnišvaravaldajat, 
neist 1798 majaomanikku. Ehituslaenu on 
antnd 139 isikule kogusummas 293 466 kr. 

Vabariigi Valitsuse otsusega 1925. a. 
on Nõmme arvatud tervishoiukaitse alla, 
See "andis võimaluse panna maksma met-
sakaitse-sündmäärüse, kuna vastasel kor
ral Nõmme suurim väärtus —'• männi
mets — oleks võinud saada raskesti kan
natada vastutustundeta isikute teoviiside 
läbi. Linnal oh oma metsavaht, kes jäl
gib sundniääruse täitmist. Linnal tekivad 
läriesti kohtuprotsessid mändide omavo
lilise mahavõtmise pärast, mis seni kõik-
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lõppenud linnavalitsusele soodsalt. Õn
neks elanikkude rõhuv enamus toetab 
omavalitsust tema püüdeis ja aitab omalt
poolt kaasa metsakaitsele. 

1927. a., kui linnaomavalitsus asus 
tööle, oli siin ainult üks algkool 12 klas
sikomplektiga. Rahvaarvu kasv sundis 
kiirelt asuma uue koolimaja ehitamisele, 
millega jõuti lõpule 1928. a. Uus kooli
maja asub Hiiu jaama juures ja maksus 
ühes inventariga 109 490 kr. Sesse majja 
mahutati kaks algkooli ja tööstustäien-
duskool ja hiljem humanitaargümnaasium, 
kui selle avamiseks saadi vastav luba. 
Algkool Nõmme jaama juures jäi endiselt 
töötama täie koormatusega. Seega on lin
nal praegu kolm algkooli, ühisgümnaa
sium ja täienduskool, peäle selle töötavad 
Nõmmel linna toetamisel Saksa Kultuur-
omavalitsuse algkool, vene eraalgkool ja 

Ühisgümnaasium . 
Hiiu algkoolid . . 
Nõmme algkool . . 
Täienduskool . , . 

Linnal on iseseisev koolivalitsus, mis 
allub linnanounikule — haridusosakonna 
juhatajale. Koolinõunikuks on erikokku
leppel Tallinna koolinõunik Kr. Brüller. 

Lastekodu asus üürimajas kuni 
1928. a., mil ehitati riikliku toetusega oma 
maja. Sinna võib mahutada normaalolu
des 32 last ja maksus 43 414 kr. Kui 
1927. a. avati lastekodu taürimajja, oli lap
si 7, praegu, oma majas, on neid 37. Ka va
nadekodu ehitamisega alati 1927. a.; prae
gu on see valmis ja kasustamisel pooles 
suuruses. Ehitus maksus ühes riigi toe
tusega ümmarguselt 27 000 kr. ja võimal
dab ulualust 30 isikule. Tegelikult on sin
na paigutatud 25 hoolealust, kellest suu
rem osa parandamatud haiged. Linnal on 
oma ambulatoorium, peamiselt hoolelalus-
te tarvis, kus antakse arstiabi ka kõigile 
väga mõõduka tasu eest. 

Odavad korterid on meelitanud Nõm
mele elama rohkel arvul äärmiselt vaeseid 
inimesi ja töötuid, kes on raskeks koor
maks linna kehvale {kassale. Ses suhtes on 
Nõmme halvemas seisundis, kui vahest 
ükski teine linn Eestis. Kiiresti kasva
nud elanikkude arv nõuab linnalt suuri 
väljaminekuid hariduse ja muude alade 
jaoks, mispärast ei suudeta kohelda hoole
aluseid nõnda vastutulelikult, kui see on 
võimalik vanul linnadel. Nõmme on saa
nud Iile riigi, eriti aga Toompeal, kuul-

rähvaülikool. On kaks eralasteaeda. 
Arvestades linna laialdast maaala ja 

et Hiiu koolimaja on äärmiselt koormatud 
õpilastega, asuti ehitama Kivimäe jaama 
juurde veel üht uut koolimaja kuueklas
silise algkooli jaoks, mis avatakse hilje
malt 1. jaanuariks 1933. Puuehitisena 
maksub anaja umbes 44 000 kr. Nii ühe 
kui teise koolimaja ehitamiseks on saadud 
riiklikku ehituslaenu. Koolimajade ehi
tamine pole sellega aga veel lõppenud — 
Valdeki-Rahumäe linnaosa ootab pikisilmi 
koolimaja ehitamist oma raiooni ja täie) 
õigusega. Arvatavasti eeloleval aastal al
gab ehitustöö, võimalik, et esialgu ainult 
algkooli esimeste klasside jaoks. On kaa
lumisel anda algkoolimaja, mis asub Nõm
me jaama juures, ühisgümnaasiumile ja 
kui see teostub, siis tuleb Valdeki raiooni 
ehitada juba suurem koolimaja. 

saks oma „sõjakate naiste" kaudu. Töö
tute küsimus on eriti raske. 1928. a. oli 
registreeritud 390 töötut, läinud aastal — 
996, tänavu on näha ette kaugelt üle tu
hande. See arv on kohkumapanev noore 
linna kohta, kel pealegi puuduvad igasu
gused tagavarasummad erakordsete ae
gade jaoks. 

Perekonnaseisuametis on registreeri
tud 1926. a. seniajani 908 sündi, 163 abi
elu ja 531 surmajuhtumit, perekonnakirju 
on avatud 4345 isikule. Selle tööga on tul
nud senini toime üksainus ametnik, ka-
sustades harva ühte lisatööjõudu. 

Linnal on umbes 60 km pikkune elekt
rivõrk kolme alajaamaga. Vool ostetakse 
Riigi Turbatööstuse Ellamaa jõujaamalt. 
Sellekohane >pikaajaline leping, mis sõl
miti alevivalitsuse ajal, on, arvestades 
põhjalikult muutunud olusid, linnale ilm
selt kahjulik, kui võrrelda teiste linnade 
elektri omahinda. Siiski on suudetud saa
da väikest puhaskasu. Nii oH see 
1928./29. a. 726^ kr. ja möödunud eelar
veaastal 15 115 kr. Varanduste väärtus 
on tõusnud 33120 kroonilt 1927. a. — 
86 962 kroonile praegu. Uulide valgusta
miseks kasustati 1926. a. 1300 kvt.. läinud 
aastal juba 7000 kvt. Kulu sel alal tõuseb 
järjesti. Linnavalitsus on pannud erilist 
rõhku võrgu laiendamisele ja paaril vii
masel aastal viinud elektri täiesti omal 

Koolid ipakuvad järgmist pilti: 
. . . 4 klassikomplekti — 139 õpilast, 12 õppejõudu, 

. . . 8 „ — 315 „ 10 
• • • 2 „ — 53 „ 12 ,, 
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kulul selliseisse konisse, kus see end ma
janduslikult kaugeltki ei tasu. Seda on 
tehtud uulivalgustuse huves, väljudes hea
korra tõstmise püüdeist. 

1928. a. avati oma apteek, mille puhas
kasu näitab langemise tendentsi põhjusil, 
mis ei olene apteegist. Esimesel aastal 
oli puhaskasu 5818 kr., läinud aastal — 
3361 kr. Ka aptegi asukoht pole valitud 
Õnnelikult, mis oli tingitud vastavate ruu
mide puudusest. Loodetavasti juba tule
val aastal kolib apteek uutesse ruumesse, 
mis valmimas ühel eraisikul. 

Viinapood avati 1927. a.; selle puhas
tulu langeb samuti aasta-aastalt, mis on 
tavaline nähe igalpool. 1928. a. oli see 
3740 kr., «Läinud aastal — 2356 kr. 

1928.. a. avati oma toiduaineteturg, 
kuhu hiljem ehitati ka turukaubamaja. 
Ehitus maksus ümmarguselt 27 000 kr. 
Kaubamajas, milline leiab elavat tarvita
mist, on 28 kauplusruumi. 

Uulide prügitamisele on tehtud jõuko
haseid kulutusi, tulemused pole aga kuigi 
suured, arvestades uulide üldist pikkust. 
Siin on eelolevaiks aastaiks suur tööpõld 
ja raha kulutamise koht. Linna planeeri
mise kava järgi peab kujunema Vabadus-
puiesteest, mis läbistab linna, peauul. 
Juba kolmandat aastat on käsil selle prü-
gitamine, mis tehakse hädaabitööde kor
ras. 'Ka kiwide ostmiseks annab Teede
ministeerium raha, sest ta on huvitatud 
selle tee olemasolust linna tagamaade hu
ves. Pärnu maantee, mis läbistab samuti 
linna, hoitakse korras bensiini- ja jõu-
vankritemaksu abil, mispärast on see tee 
üldiselt rahuldavas seisundis ja bituumen-
datud mitme km pikkuselt. 

Linna majapidamisest saame pildi, kui 
võtame vaatlemisele kulud ja tulud 
1931./32. eelarveaastal. 

. K o r r a l i s i kulusid kr. 213 399.68 . 
Erakorralisi „ . „ 7 682.35 

Kokku kr. 221082.03 
.Ettevõtete kulusid „. 361064.56 

Üldse kulusid-kr. 582146.59. 
Korralisi tulusid kr. 213 599.66 

Erakorralisi „ „ 6 000.— 

Kokku kr. 219 599.66 
Ettevõtete tulusid „ 381898.78 

Arvates maha ettevõ
tete puhastulu . . „ 20 834.22 

Üldse tulusid- kr. 580 664.22 

Kulud on ülekaalus 1482 kr. 37 s., 
ühes eelmiste aastate puudujääkidega — 
14 341 kr. 30 s. 

• Korraliste kulude üldsummast on linn 
kulutanud linna valitsemise alal 12,53%, 
heakorra — 11,49%, hariduse — 18,84%, 
hoolekande — 17,89%, tervishoiu — 
2,50%, muil aladel — 14,9%, laenude ta
sumiseks — 21,85%,. 

Kinnisvaramaksust saadi 24,27%,, tu
lumaksust — 4,04%, maade planeerimi
sest — 5,18%, maade müügist — 14,34%, 
maade renditamisest — 3,46%, heakorra 
alalt — 6,37%, mitmesuguseist maksu
dest — 14,47%, ettevõtete puhaskasu 
näol — 9,75% korraliste tulude üldsum
mast. 

Tulumaksu pole linn saanud vastavalt 
oma rahvaarvule, vaid jagamise aluseks 
on olnud 1922. a. rahvalugemise andmed. 
Vahepeal on aga elanikkude arv kasvanud 
enam kui kahekordseks. See ülekohtune 
olukord muudeti käesoleval aastal Nõmme 
linnavalitsuse palvel ja Eesti Linnadeliidu 
juhatuse toetusel. 

Linna laenude ja võlgade summa on 
188 177 kr. 64 s., s. o. 13 kr. 44 s. elaniku 
kohta. Iga elaniku kohta on linnal va
randusi 34 kr. 72 s. eest. 

Kinnisvarasid on kr. 304 453.99 eest 
Vallasvarasid „ „ 65 978.35 „ 

Kokiku Kr. 370 432.34 eest 
Ettevõtete varasid „ 115 636.30 „ 

Üldse kr. 486 068.64 eest 
Linnal on lihajärelevaatuspunkt, mis 

töötab edukalt erieelarve alusel looma
arsti juhtimisel. 

Linn ostab vett Raudteevalitsuselt 
Hiiu jaama juures asuvast puurkaevust 
ja varustab sellega oma koolimaju ja tu
rukaubamaja ja müüb edasi teisile tarvi-
tajaile. See ei lahenda aga vesivarustuse 
küsimust terve Nõmme kohta, milline kü
simus peab vist jääma lahtiseks kaue
maks ajaks. Tõenäoliselt tuleb majaoma
nikel sobitada üksteisega kokkuleppeid ja 
ehitada ühiseid puurkaeve; senini aga 
ajavad läbi igaüks oma käsikaevuga, kus
juures väga mitmed tasustavad elektri-
pumpe ja juhivad vee torustikkude kaudu 
kortereisse. 

Kui puhtavee .küsimus ei tee oraegu 
veel küllaldast muret ja laseb end korral
dada hõlpsamini, siis ei saa seda öelda 
reovee kohta, eriti vanemais ja tiheda
malt asundatud linnaosis. Reovete juhti
mine ehituskruntide maa "sisse ei või kesta 
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igavesti, kuigi Nõmnie sõre liiv pakub 
seks näilisi eeldusi. Juba on tulnud ilm
siks vanas linnaosas üksikuid juhtumeid, 
kus käsikaevude vesi on muutunud toidu-
kõlbmatuks, rääkimata maapinna rüveta
misest üldse. Linnavalitsus on lasknud 
asjatundjal koostada reoveekanalisatsioo-
ni kava, mille elluviimine võib aga teos
tuda rahalisil põhjusil järk-järgult palju
de aastate jooksul. On võimalik juhtida 
vett läbi mitmete puhastusseadistute Valn 
deki raba läbistavasse Pääsküla jõkke. Ka 
riik on huvitatud reovee küsimusest oma 
Emade- j a Imikutekodu, Pioneerpataljoni 
ja riigi toetusel ülalpeetava Kopsuhaigete-
sanatooriumi pärast. On näha, et häda
abitööde krediidid juhitakse sellele alale, 
mispärast on loota juba lähemal ajal reaal
seid tulemusi. 

Nõmme kiiret kasvu on soodustanud 
elektriraudtee. Ilma selleta poleks mõel
dav Nõmme ta praeguses, seisundis. An
des tõele au, peab tunnustama, et Raudtee
valitsus, eriti Teedeministeerium, on ilmu
tanud viimasel ajal head tahet parandada 
ja soodustada liiklemist, mille tõukejõuks 
oli kartus omnibuse pärast. Nõmme lin
nal poleks tegelikult tarvis omnibuseliik-
lemist mööda Pärnu maanteed, kui raud
tee tuleks vähegi paremini toime oma as
jaga. Ei tule panna pahaks, kui elanik
kude nõudmised kasvavad ' ja ei lepita 
enam sellega, mis oli kiiduväärt 5—6 aas
tat tagasi. Rahvas tahab saada tiheda
mat ja kiiremat liiklemist, pealegi kui ol
lakse teadlikud, et elektriraudtee töötab 
suure puhaskasuga. 

Omnibuseliiklemist on linnal tarvis eriti 
mööda Vabaduspuiesteed, vastasel korral 
linna uued ehitusraioonid surevad välja. 
Pole mõeldav, et inimesed, kes käivad ala
liselt Tallinnas teenistuses, peavad käima 
jalgsi mitu km, et jõuda raudteejaama. 
Elektriraudteel om Nõmmel viis jaama — 
Rahumäe, Nõmme, Hiiu, Kivimäe ja Pääs
küla, kuid vaatamata sellele ei loobu Nõm
me linna omavalitsus kunagi püüdest saa
da omnibuseliikleirmst mööda Vabadus
puiesteed Tallinna kesklinna. Et see juba 

varsti teostub, vaatamata kõigile takistu
sile ja vastutöötamisile, on päris kindel. 

Arstid annavad Nõmmele kiitva otsuse 
kuiva õhu pärast. On ka tõenäolik, et 
Nõmmest poleks saanud kunagi seda, mis 
ta on praegu, kui ta oleks asunud niiskel 
mererannal. Tunnustades täiel määral 
seda hüve, ei suuda nõmmelased siiski lep
pida supelusvõimaluste puudumisega. Juba 
pikemat aega otsitakse väljapääsu ummi
kust ja on tehtud mitmesuguseid kavu, 
millest mõned on kergesti teostatavad. 
Võtame need vaatlemisele. 

Kivimäe ja Pääsküla vahel raudtee 
ääres asub raudtee endine liivaauk, mida 
praegu kutsutakse „Kivimäe järveks". Su
vel, ilusate ilmadega, see otse kubiseb sup-
lejaist, mis on aga siiski hädaasi. Ta 
on madal ja kõlbab seepärast vaid lastele. 
Laboratooriline analüüs näitas, et vesi 
on kõlblik toiduks, millest tuleb järel
dada, et järvel on vee juurde- ja äravool. 
Tehtud puurimised näitasid, et õn või
malik ilma hädaohuta järve süven
dada ja seda kavatsetakse ka teha. Järe
likult võib sellest saada supelkoht. Teise 
võimalusena võib tulla kõnesse Pääsküla 
jõe sängi toomine linna piiresse kõrge lii
vamäe alla, mis pole suur ega kallis töö, 
kui kasustada hädaabitöölisi. Kolmandaks 
on kunstliku ujumisbasseini ehitamine, 
milleks küll projekt koostatud, kuid puu
dub raha; Grupp noori arhitekte on selle 
küsimuse algatanud ja nüüd otsivad era
kapitali, millega teostada seda kava. Lin
navalitsus ei keelduks oma kaasabist. 

Põhjalikult on töötamata läbi kava, 
mille järgi linna piires asuvasse Valdeki 
rappa tuleks lasta tekkida suurem järv. 
Kava kohaselt tuleks tõkestada veerohke 
Jaani oja ja lasta ujutada üle raba kuni 
mullavallideni, mis tulevad ehitada. Jär
ve tuleks varustada ujumiskohtadega vas
tavalt korraldatud põhjapinnaga. On eel
dusi arvamuseks, et see meeldiv plaan pole 
siiski teostatav või vähemalt ei saa sellest 
sellist järve, millist igatsevad Nõmme 
elanikud supelusvõimaluste saamiseks. 
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Perekonnaregistris erilehekülje avamisest adop-
teeritud isikule. 

Perekonnaseisuseadus, samuti ka selle 
seaduse juhtnöörid ei näita otsekohe, mil
lises ulatuses ja millise korra järgi tuleks 
avada perekonnaregistris erilehekülg 
adopteeritud isikule. Perekonnaseisusea-
duse § 2 mainitakse üldjoonis, et pere-
konnaregistrisse tähendatakse kõik isiku 
perekonnaseisumuuted sünnist surmani 
kronoloogilises järjekorras vastavate ak
tide, .protokollide ja tunnististe põhjal.. 
Tugedes selle normi loogilisele järeldusele, 
tähendatakse juhtnööride § 80, et pere-
konnaregistri põhjal antud perekonnasei-
sutunnistis sisaldab kõiki isiku perekon-
naseisumuuteisse puutuvaid andmeid tun-
nistise andmise päevani. - Sellise perekon-
naseisutunnistise vorm on nähtud ette 
RT 22 —- 1926 vorm nr. 8 all. Perekon-
naseisutunnistise sisuline külg leiab käsi
tamist juhtnööride § 81, kus loendatakse 
vastavaid andmeid, milliseid tähendatakse 
tunnistisele, ja nende järjekord. See norm 
näitab siis kaudselt perekonnaregistris 
isikule avatava erilehekülje avamise kor
da, vastavate andmete sisaldavust ja nen
de järjekorda. Juhtnööride § 81 on ka 
ainus juhis, milles mainitakse, et antavale 
üerekonnaseisutunnistisele märgitakse isi
ku adopteerimise aeg, adopteerija pere
konnanimi ja nimi jne. 

Ülaltähendatud norm jätab aga tähen
damata, kuidas-toimetada andmete fiksee
rimist perekonnaregistri erileheküljele 
siis, kui on tegemist kasu- (adoptiiv-) va
nematega, kuigi nende andmete tähenda
mine erileheküljele leiab otstarbekohasuse 
seisukohast teostamist praktikas. Pole hu
vituseta vaadelda näitlikult adonteeritud 
isikule oerekonnaregistris erilehekülje 
avamise korda varemmainitud juhtnöö
ride ning kujunenud praktika kohaselt. 
Seks algame adopteerimise küsimusega, 
milline kuulub BES järgi rahukogude 
kompetentsi, kuid millise toimingu üksik
asjust peaksid perekonnaseisuametnikud 
olema teadlikud vähemalt ulatusel, näen 
see vajalik kodanikkude nõustamisel. Siin 
näeme, et esimeseks eeltingimuseks pea
vad olema kodanikud, kes soovivad adop
teerida teatud isikut, temast 18 aastat va
nemad. Vanuse fikseeritud vahele tuge-
neb üldse adopteerimistoimingu algatus
võime algatajate isikute suhtes. Adoptee
rimise palvega pöörduvad asjasthuvita
tud isikud vastavate rahukogude poole, 

milliseile palveile tuleb lisada juurde: 
1) vaeslastekohtu tunnistis selle üle, et 
teatava isiku adopteerimine vastavate 

• isikute .poolt poile kahjulik adqptee-
ritavale; 2) .sama kohtu tunnistis adop-
teeritavale kahe eestkostja määramise 
üle; 3) adopteeritava isiku lihaste vane
mate notariaalne nõusolek, . millega nad 
lubavad oma lapse adopteerimist teata
vate isikute poolt; selline nõusolek võib 
jääda ära juhtumil, kui adopteeritava va
nemad seda avaldavad suuliselt kohtuis
tungil; 4) adopteerija ehk adopteerijate 
perekonnaseisutunnistised (väljavõtted 
vastava omavalitsuse perekonnaregistri 
erilehekülilt); 5) adopteeritava isiku sün-
nitunnistis (väljavõte vastava usuühingu 
sünnimeetrikaraamatust või -registrist 
ehk omavalitsuse sünniregistrist); sellist 
dokumenti asendatakse sagedasti pere-
konnaseisutunnistisega; 6) vaeslastekohtu 
tunnistised adopteerija ehk adopteerijate 
oma seaduslikele alaealisile lastele eest
kostjate määramise üle. Ülaltähendatud 
tõendiste juurdelisamisega adopteerimise 
palvele võidakse seda esitada vastavale 
rahukogule. 

Edasikaebust adopteerimisotsusele või
dakse esitada kohtupalatile kahe nädala 
jooksul, arvates otsuse löppvormis val
mistamise päevast. Pidades seda silmas, 
võivad perekonnaseisuametnikud kasusta-
da ainult kohtuotsuste ärakirju, millised 
on varustatud märkusega otsuse seaduse
jõusse astumise aja kohta. Juhtumil, kui 
edasikaebust ei järgne, esitavad kasuva
nemad seadusejõusse astunud kohtuotsuse 
ärakirja vastava omavalitsuse perekonna-
seisuametnikule adopteerimisotsuse mär
kimiseks sünni- ja perekonnaregistris. 

Et perekonnaregistris ei tekiks tühi
kuid, tuleks asuda adonteerimistoimingu 
suhtes samale seisukohale, kui abielulahu
tuse alal, kus abielulahutuse palve esita
misega nõuab kohus nõudjalt sellekohast 
perekonnaseisutunnistust koos abielutun-
nistisega. Hiljem, kui sellekohane otsus 
on astunud seadusejõusse, saadab kohus 
otsuse ärakirja sellele omavalitsusnere-
konnaseisuametnikule, kelle poolt oli an
tud vastav nerekonnaseisutunnistis, mär
kimiseks sellekohaseis raamatuis. Juhtu
mil, kui abielu registreerimise koht on 
lahkuminev abiellujate perekonnakirjade 
pidamise kohast, saadab kohus vastava 
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ärakirja ka perekonnaseisuametnikude, 
kelle juures toimetati abielu registreeri
mist. Riigikohtu poolt on selline korral
dus tehtud rahukogudele juba varem ja 
analoogiliselt sellele tuleks seda panna 
maksma ka adopteerimistoimingute juu
res. # Tegelikult nõuavad kohtud adoptee-
rijailt nende perekonnaseisutunnistist ja 
adopteeritava sünni- või perekonnaseisu
tunnistist ja seetõttu poleks adopteerimis-
o tsüste ärakirjade saatmine omavalitsus-
perekonnaseisuametnikule millegagi ta
kistatud, pealegi on välismail selline kord 
juba ammugi maksmas. 

Nagu juba tähendatud, osutuvad oma-
valitsusperekonnaseisuametnikule adoptee-
rimisotsuste ärakirjade esitajaiks adop
teeritud isiku kasuvanemad, harvemini 
nende volinikud. Otsest korda adopteeri-
misotsusest teatamise kohta pole nähtud 
ette ka Perekonnaseisuseaduses. Maini
takse vaid, et seaduslikus korras toimeta
tud seadustamised, adopteerimine, pere
konnanime muutmine või võtmine, abi
ellumine, abielu lahutamine või maksvu
setuks tunnustamine, registreeritakse vas
tavate omavalitsuste perekonnaregistreis 
sellekohaste dokumentide põhjal. Pere
konnaseisuseaduse kohta antud juhtnöö
ride § 67 kohaselt märgitakse kohtuotsuse 
põhjal adopteerimine perekonnaregistri 
märkuste-Iantrisse,. loogiliselt tuleb siis 
sellist registreerimist teostada adopteeri
tud isiku, tema lihaste ja kasuvanemate 
või -vanema perekonnaregistri erilehekül-
jel varemmainitud, kohal. 

Vaatame nüüd lähemalt, kuidas sün
nib tegelikult adopteeritud isikule erilehe-
külje täiendamine sellekohase seaduse
jõusse astunud kohtuotsuse põhjal, kus
juures teame, et isikul oli iub.a enne adop
teerimist avatud erilehekülg perekonna-
registris vajalikkude andmetega tema 
enda ja ta lihaste vanemate üle. Esita
tud kohtuotsusest selgub, et lapsendajaiks 
osutub abielupaar, kellel samuti nagu 
adopteeritu lihaseil vanemailgi oli juba 
varem avatud erilehekülg perekonnare-
gistris. 

Esitatud kohtuotsuse põhial toimetab 
perekonnaseisuametnik vaialikke muuda
tusi ja täiendusi järgmiselt: 

1) Adopteeritud isiku erileheküljel pai
gutatakse endine perekonnanimi sulgu
desse, kirjutades juurde kasuvanemailt 
või -vanemalt saadud uue perekonnanime. 
Lihaste vanemate andmed jäävad muut
mata, kuna alluvas järjekorras neile tä
hendatakse" andmed kasuvanemate või 
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-vanema kohta. Nagu juba tähendatud 
varem, ei nõua Perekonnaseisuseaduse 
kohta antud juhtnööride § 8 1 adoptiivva-
nemate suhtes mingeid andmeid peale 
adopteerija ees- ja perekonnanime. Et aga 
täiendavate ja tarvilikkude andmete mär
kimine pole mingi seadusega keelatud ja 
pealegi kus Perekonnaseisuseaduse kohta 
antud juhtnööride § 81 osutub sisult puu
dulikuks ja mõnes osas isegi on vastolus 
juhtnööride teiste osadega, näiteks — pe-
rekonnaseisutunnistise vorm on täielikult 
vastolus selle normiga, siis tegelikult 
praktiseeritakse ka kasuvanemate and
mete tähendamist lihaste vanemate and
mete ulatusel. Isiku erilehekülje mär-
kuste-lahtris fikseeritakse lühidalt selle
kohase kohtuotsuse sisu, selle tegemise ja 
seadusejõusse astumise aeg. Seda mär
kust varustab perekonnaseisuametnik 
juhtnööride § 15 kohaselt märkuse tege
mise koha, aja ja oma allkirjaga. Vaja
likkude muudatuste ja täienduste järgi 
erileheküljel tehakse sellekohaseid muuda
tusi ka erilehekülje kartoteegikaardil. 

2) Mis puutub adopteeritud isiku li
haste vanemate erilehekülisse, siis tehakse 
ka nende märkuste-lahtreisse vastav mär
kus, milline on analoogiline adopteeritud 
isiku erilehekülje märkusega. Samuti 
täiendatakse ka kasuvanemate erilehe-
külgi, kusjuures nende kasulaps fikseeri
takse nende erilehekülile laste kronoloogi
lises järjekorras, tähendades lapse ees
nime juurde sõna „adoptiiv". 

Kohtuotsused adopteerimise kohta on 
sagedasti erinevad, olenedes sellest, mil-
liseil motiivel ja millises ulatuses soovi
takse adopteerida teatud isikut. Tingi
tuna sellest, pole ka vastavad muudatused 
perekonnaregistreis ühtlased ja nad ole
nevad kohtuotsuseist. Näiteks, palus ko
danik N. N. rahukosru lubada talle .kasu
lapseks A. B-d. Sellise palve põhjal saa
dud kohtuotsuse järgi täiendati A. B. eri-
lehekülge järseniselt: isiku perekonnani
me lahtris ei tehtud mingeid muudatusi, 
sest et isiku perekonnanimi jäi muutmata; 
et isik oli vallaslaps, jäi isa lahter tühjaks; 
lihase ema lahter jäi muutmata ia sellele 
alanevas järjekorras tähendati adopteeritu 
kasuisa andmed; erilehekülje märkuste-
lahtris tähendati vastava raTiukoeru otsuse 
sisu. otsuse tegemise ja seadusejõusse as
tumise aee:; kasuisa erileheküljele tähen
dati tema kasulaps, kusjuures lapse eesni
me juurde lisati ta muutmata perekonna
nimi B. ja sulgudes sõna „adoptiiv". E t 
adopteeritu perekonnanime ei muudetud, 
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jäi tema erilehekülje kartoteegikaart en
diseks. 

Allpool tutvume selliste erilehekülgede 
põhjal antud perekonnaseisutunnistise si
suga, millist dokumenti vajavad peaaegu 
alati nii kasuvanemad kui ka adopteeritu 
ise. 

Nagu juba tähendatud käesoleva kir
jutise sissejuhatuses, osutub Perekonna-
seisuseaduse kohta antud juhtnööride § 81 
sisuline nõue selliseks, mida on võimatu 
kasustada tegelikult. Sel normil puu
dub väliselt perekonnaseisutunnistise kin
nitatud plangi vorm ja kui anda välja 
selle alusel vastav perekonnaseisutunnis
tis, ei osutu see mitte väljavõtteks pere-
konnaregistri erileheküljelt teatud isiku 
kohta, sest juriidiliselt seisukohalt peab 
perekonnaseisutunnistis sisaldama kõiki 
neid andmeid, millised on tähendatud vas
taval erileheküljel. Sellest järgneb, et 
adopteeritud isiku erilehekülje põhjal an
tud perekonnaseisutunnistis peab loogili
selt, praeguse tegeliku korra järgi, sisal
dama adopteeritud isiku perekonna- ja ees
nime ja ta perekonnanime enne adopteeri
mist, samuti ta lihaste vanemate perekon
na- ja eesnimed, nende sünniaja ja -koha. 
Oletades, et käesoleval juhtumi on isik 
vallaline ja et perekonnaseisutunnistise 
vorm (nr. 8) ei näe ette teisi andmeid 
adopteerimisküsimuse kohta, tuleb tähen
dada veel tunnistise formulari ainult isiku 
alaline elukoht. 

Kasuvanemate kohta käivad andmed, 
samuti ka adopteerimisotsuse tähenda
mine, väljavõttena erilehekülje märkuste-
lahtrist. tuleks tähendada märkuse kor
ras perekoiinaseisutunnistisele väljaspool 
formulari, kusjuures selline märkus kan
naks märkuse tegemise koha nimetuse, aia 
ja perekonnaseisuametniku allkirja. Sel
lises korras antud perekonnaseisutunnistis 
vastab praegusele tegelikule korrale, mil
line kord on ka leidnud aktsepteerimist 
järelevalveasutise poolt. 

Taani linnad Kopenhaagen, Fredriks-
berg ja Gjentofte korraldasid ühes 5. no
vembril 1930. a. toimetatud rahvalugemi-
sega ka korterite-lugemise. Sel teel ko
gutud andmed on nüüd töötatud läbi ja 

Ometi osutub selliste perekonnaseisu-
tunnististe andmise kord eluvõõraks ja 
seetõttu esinevad sagedasti kodanikud 
protestidega selliste tunnistise sisu vastu. 
On teada, et adopteerimist toimetatakse 
tihti seks, et pakkuda teatud isikule, sa
gedasti vallaslapsele, õiguslikku olukorda 
oma kasuvanemate suhtes, milline on võrd
ne seaduslikus abielus sündinud lapse 
omaga, s. t. võimaldatakse omandada 
adopteerimise teel isanime ja teisi õigus
tusi. Adopteeritu kasuvanemad on huvi
tatud peamiselt sellest, et nende kasulapse 
tunnistisele jäetakse tähendamata lapse 
lihased vanemad, põhjendades seda sel
lega, et lihaste vanemate tähendamine 
adopteeditud isiku perekonnaseisutunnis
tisele on otstarbetu, nende tähendamine 
mõjub sagedasti halvasti adopteeritule en
dale kui ka ta kasuvanemaile, eriti aga 
veel siis kui on tegemist alaealise lapsega. 
Oleks soovitav, kui järelevalveasutis võ
taks kaalumisele selle küsimuse ja paneks 
maksma korra, milline oleks vastuvõeta
vam kodanikkonnale. Tuleks ka muuta 
Perekonnaseisuseaduse kohta antud juht
nööride § 81, milline on mitmeti vastolus 
maksva korraga. 

Lõpuks pole liigne peatuda ka adop-
teerimisotsuste märkimise korra juures 
vastavais sünniregistreis. Praeguse korra 
järgi tähendatakse sünniakti -äärele lühi
dalt kohtuotsuse tegemise aeg. otsuse sisu 
ja seadusejõusse astumise aeg, samuti ka 
andmed kasuvanemate kohta. Akti sisu 
jääb ao-a muutmata. Mis puutub aga sün-
nitunnistise väljaandmisse. siis tuleb sün-
nitunnistisele tähendada väljaspool sisu-
raami samu andmeid, millised on paigu
tatud akti äärele. Selline kord oli mak
sev ka endisel ajal, kus adopteeritud isiku 
sünnitunnistisele tähendati sellekohane 
adopteerimismärkus. Viimasel ajal on 
aga mitmed kohtud muutnud seda korda 
ja adopteerimisotsuseist antakse välja ai
nult sellekohaseid ärakirju. 

ilmusid 1932. aastal trükis erilise raama
tuna, milline on 136 lehekülge paks ja 
kaustalt veidi suurem tavalisest statistili
sest kaustast. 

Teatavasti on nimetatud kolm Taani 

Korterite-lugemine Kopenhaagenis, Fredriksbergis 
ja Gjentoftes. 

H. V. Dahl 
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linna kasvanud täiesti kokku, nii et liiku
des linnas ei teagi, kunas oled läinud üle 
ühest linnast teise, sest Fredriksberg 
ümbritseb Kopenhaageni juba kaunis mit
mest küljest, kuna Gjentofte omakorda 
ümbritseb jälle osa Fredriksbergi. Neil 
kolmel linnal on küll seni säilinud igaühel 
oma iseseisev linnavalitsus, kuid need töö
tavad siiski omavahel tihedas kontaktis, 
avaldades ka muuseas oma statistilised 
andmeid ühiselt. Sellisena ilmus ka kõ
nesolev väljaanne viimase korterite-luge-
mise kohta. 

Kopenhaageni kohta on peetud korte-
ristatistikat, lühes rahvalugemistega, juba 
alates 1880. a., Fredriksbergi kohta — 
1895. aastast, kuna 1901. aastast peäle o,n 
andmeid ka juba Gjentofte kohta. Vii
mane väljaanne pühendab kaks kolman
dikku kirjeldava analüüsi jaoks, kuna üks 
kolmandik moodustab tabelaarosa. Kaa-
matus tuuakse andmeid niihästi majade 
kui korterite kohta. 

Nende linnade kasvu väljendavad 
1925. ja 1930. aasta andmed kõrvutatuna. 

Kinnisvarasid oli:; 
1930.a. 1925.a. 

Kopenhaagenis - 37 334 32152 
Fredriksbergis . 5 820 4 980 
Gjentoftes . . . 7 233 5 745 
Neist kinnisvaradest oli selliseid, mil

les asus üürikortereid :* 
1930. a. 1925. a. 

Kopenhaagenis . 33 822 29 258 
Fredriksbergis . 5 377 4 720 
Gjentoftes . . . 7062 5627 
Viimaste hulka on arvatud ka sellised 

korterid ja majad, mida kasustatakse ai
nult suviseks elamiseks. 

Protsendiliselt on need linnad seega 
viie aasta jooksul — 1925. kuni 1930. aas
tani — kasvanud: 

Kinnisvara- Elukorterite-
sid üldse ga kinnisvarad 

Kopenhaagenis . 16,12% 15,-60% 
Frtedriksibergis . 16,,87% 13,92% 
Gjentoftes . . . 25,90% 25,50% 

"Sellest näib, et kinnisvarade arvu juur
dekasvu % Kopenhaagenis ja Fredriks
bergis on võrdlemisi sarnane, kusjuures 
aga üürikorteritega kinnisvarade juurde
kasvu % on Fredrikslbergis 1,68 võrra ma
dalam kui Kopenhaagenis, kuigi üldine 
kinnisvarade juurdekasvu % Fredriksber
gis on isegi 0,75 võrra kõrgem kui Kopen
haagenis. Järelikult on juurdekasv töös
tuslikkude ja üldse ilma elukorteriteta 

kinnisvarade suhtes suurel määral juhi
tud Fredriksbergi. Gjentoftes on aga kin
nisvarade juurdekasvu % tunduvalt suu
rem kui Kopenhaagenis ja Fredriksber
gis, ületades esimese 9,78 ja viimase 9,03 
võrra, kusjuures aga üürikorteritega ja 
üürikorteriteta kinnisvarade juurdekasvu 
%,% seisavad üksteisele võrdlemisi lähe
dal. Sellest näib, et Gjentofte juurdekasv 
sünnib peamiselt üürikorteritega kinnis
varade arvel. 

Kuna kõnesolevad linnad korterista-
tistikas loevad iseseisvaks kinnisvaraks 
kõik majadj, mil on iseseisev sissekäik, 
mitte arvestades seda, millisel , krundil 
need asuvad, siis tuleks meil võrrelda nen
de kinnisvara mõistet meie korteristatis-
tikas tarvitatava maja mõistega. Võrd
luseks olgu tähendatud, et viie aasta jook
sul — 1926. kuni 1931. aastani — kasvas 
elumajade arv Tallinnas kõigest 8,99% 
võrra, arvestades elumajadeks ka kõik 
need majad, kus tüldse on elukortereid, 
seega talitades sama põhimõtte järgi, mis 
tarvitatud kõnesolevais Taani linnades. 
Sellest selgub, et meil Eestis on linnade 
kasvamine ümmarguselt poole vähem kui 
Taanis. 

Vaadeldes nende linnade maju kõrguse 
ja suuruse järgi, saame järgmise pildi: 

Kopenhai^- Fredriks- Gjen-
geniri bergis toftes 

4-kordseid ja kõrgemaid 
maju . . . . . . . 48,6% 54,1% 4,2% 

2- ja 3-kordseid maju . 22,4% 12,8% 13,9% 
Eeamaju 1,4% 4*5% 3',2% 
Villasid ja ühe-perekon-

na-maju . . . .... 27,6% 28,6% 78y7% 
Kuna meie Eesti'linnades domineeri

vad peamiselt 1- ja 2-kordsed majad, moo
dustavad need Taani pealinnades, nagu 
taanlased ise armastavad neid kolme linna 
kokku nimetada, võrdlemisi väikese prot
sendi, kusjuures aga lühe-perekonna-majad 
omavad siiski väga tähtsa koha, eriti 
Gjentoftes, kus see on määrava tähtsu
sega. 

Kui Eesti pealinn majade arvu juur
dekasvu mõttes jäi tunduvalt taha Taani 
pealinnadest, on see aga korterite juurde
kasvu protsendi poolest neile võrdlemisi 
lähedal, mida tõendavad alljärgnevad ar
vud: 

Juurdekasv 5 aasta jooksul: 
Absoluutselt % 

Kopenhaagenis . 19 478 11,25 
Fredriksbergis . 2 611 8,58 
Gjentoftes . . . 2319 22,05 
Tallinnas . . . . 3 401 9,44 
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Üldse oli kortereid Taani pealinnades 
5. novembril 1930 ja Tallinnas 1. jaanu
aril 1931 järgmiselt: Kopenhaagenis — 
192 573, Fredriksbergis — 33 035, Gjen-
toftes — 12 838, Tallinnas — 39 417. 

Et Tallinna korterite juurdekasv on 
0,86% võrra suurem kui Fredriksbergis, 
kuid samal ajal majade juurdekasv oli üld
arvus 7,88% ja võrreldes üürikorteritega 
majade arvuga — 4,93% vähem kui Fred
riksbergis, on tingitud sellest, et Fredriks
bergis oli ehitatud üheltpoolt väga palju 
maju üürikorteriteta ja teiseltpoolt ka 
palju maju, mis küll sisaldavad üürikor
tereid, kuid millest siiski suurem osa on 
määratud muiks otstarbeiks. Peale selle 
on Fredriksbergi korterid palju suuremad 
Tallinna omist. 

Pole huvituseta võrrelda nende linna
de korterite suurust tubade arvu järgi 
omavahel. Kõrvutades Taani linnade and
med 1930. aasta novembrikuus Tallinna 
andmetega 1. jaanuariks 1931, mis ajali
selt seisavad üksteisele väga lähedal, saa
me järgmise pildi: 

ŠSK. P r S f Qjentofte-Tallinn' 
1-toalisi . . . 8,0% 4,6% 2,7% 70,76% 
2- „ . . . 42,2% 22,8% 16,4% 11,65% 
3- „ . . . 23,4% 22,9% 18,9% 7,99% 
4- „ . . . 15,7% 25,2% 19,6% 4,35% 
5- ja rõhk. toalisi 10,7 % 24,5% 42,4% 5,25% 

Kokku 100,0% 100,0% 100,0% 100,00% 

Juba esimesest pilgust selgub, et Tal
linna korterid on palju viletsamad kui 
kõigis Taani linnades, mis eriti väljendub 
1-toaliste korterite ajvu.s, milliseid Tal
linnas on tervelt 70,76%, kuna teistel see 
arv kõigub kõigest 2,7 ja 8,0% vahel. 
Kõige rohkem on suuri kortereid — 5 tu
ba ja rohkem — Gjentoftes, kus neid on 
tervelt 42,4% korterite üldarvust, sellele 
järgneb Fredriksberg — 24,5%-ga, siis 
Kopenhaagen — 10,7%,-ga ja viimaks Tal
linn — kõigest 5,25 %-ga. Gjentoftes suu
reneb korterite % kõikumata kindlas sam
mus ühes tubade arvu suurenemisega, 
Fredriksbergis läheb see sama rada kuni 
4-toaliste korteriteni, kus jõuab oma kul
minatsioonipunktini ja hakkab langema, 
Kopenhaagenis on 2-toaliste korterite % 
suurim ja väheneb, minnes suuremate kor
terite poole, järjekindlasti, Tallinnas on 
aga suurim % 1-toalisil, kust, minnes suu
remate korterite, poole väheneb järjekind
lasti. Seega on siis avaraimad korterid 

Gjentoftes, sellele järgneb Fredriksberg, 
siis Kopenhaagen ja viimasena esineb 
Tallinn. 

Täpseima pildi korterioludest aga an
nab võrdlus tubade ja elanikkude arvu 
vahel. Kuid ka siin paistab silma jälle 
sama vahekord, mis paistis korterite suu
ruse juures, kus Gjentoftes osutusid ava
raimad olud, teisel kohal oli Fredriksberg, 
kolmandal — Kopenhaagen ja neljandal 
ning viimasel — Tallinn. 

Tallinnas tuli ühe toa kohta keskmi
selt 2,01 elanikku, Kopenhaagenis — 1,08, 
Fredriksbergis — 0,87, Gjentoftes — 0,82. 

Seega on Tallinna korterid ligemal 
kaks korda rohkem koormatud elanikku
dega keskmiselt toa kohta kui Kopenhaa
genis ja ligemale kaks ja pool korda roh
kem kui Gjentoftes. 

Kõnesolevas Taani pealinnade korte-
rite-lugemise kirjelduses võetakse muu
seas lähemale uurimisele ülekoormatud 
korterid. Neiks loetakse kõik korterid, 
milles tuleb iga toa kohta üle kahe elaniku. 
Kuna aga Tallinnas tuleb keskmiselt üle 
kogu linna iga toa kohta üle kahe elaniku, 
siis kuuluks loomulikult kogu Tallinna 
korterid — arvatud välja vast-õige väike 
protsent — ülekoormatud korterite hulka. 

Kopenhaagenis oli 15 632, Fredriks
bergis — 1372 ja Gjentoftes — 507 üle
koormatut korterit. 

Peale selle oli veel Kopenhaagenis 7771, 
Fredriksbergis 425 ja Gjentoftes 299 tu
gevasti ülekoormatut korterit, milliseiks 
loetakse sellised, kus iga toa kohta tuleb 
4 ja rohkem elanikku. 

Üldse analüüsitakse raamatus veel rida 
mitmesuguseid tunnuseid, nagu majade 
iseloom ja kasustamine, korrad, korterite 
arv majades, korterite asupaik majakor-
dadel, korteripidajad, korteri mugavused, 
leibkonnad, nende suurus ja koostis, kor
teripidajad soo järgi, nende elukutsed, 
üksikisikute ja perekondade korterid, kor
terid, kus peetakse teenijaid, üürid, mil
lele pühendatakse väga palju ruumi ja 
mida analüüsitakse mitmest vaatekohast, 
tuues muuseas ka võrdlusi teistest Skan
dinaavia linnadest, korterite kasustamine 
peäle elamise veel muiks otstarbeiks, 
muud, mitte elamiseks kasutavad ruumid, 
üüri suuruse ja korteripidaja tulu vahe
kord, erikirjeldus eeslinnade korteriolu
dest. 
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Kroonika. 
Petseri linna arenemisest ja majapida

misest möödunud aastail. 
Petseri linn, mis kandis vanasti alevi 

(prigorod) ja alates Kateriina II. valitse
mise ajast linna nime, ei erinenud mille
gagi teis ist ümbruskonnas asuvaist kiilist, 
küll vast seega,, et linna keskkoht — Turu
plats ja kolm-neli uuli, millised ühendu
ses Turuplatsiga, olid osaliselt sillutatud 
ja et Turuplatsil seisis paar kahekordset 
kivimaja, millised kuulusid jõukamaile se
tudele. Küll aga oli Petseri kuulus oma 
ajaloolise meeskloostri poolest, mille vä
ravate ees Vene tsaar Juhan Julm raius 
mõõgaga maha kloostri ülema Korneliuse 
pea. 

Harilikud ühekordsed palkidest ehita
tud ja vooderdamata külamajakesed, ot
saga uuli poole ja kaetud puukoortega, 
Turuplatsil puukaubahoov, mõni teemaja, 
õllepood, kõrts, elanikke umbes 1500 
(nüüd umbes 4500), kes suuremalt osalt 
põllupidajad, see oli kõik, mida pakkus 
Petseri enne Eesti valitsuse aega. 

Kuni 1924. a. polnud Petseri linna ma
japidamises suuremaid muudatusi, kuna 
linnavolikogus oli enamus vene rahvusest 
esindajail (8 eestlast ja 12 venelast). Al
les alates 1924. a., kui linna esinduskokku 
pääsis eestlaste enamus (10 eestlast ja 
5 venelast), algas töö linna ehitamise ja 
kordaseadmise alal. Kohe asuti igasu
guste sundmääruste avaldamisele ja linna 
maaalade, millised olid varemalt rendita-
tud kodanikele põllumaana, planeerimisele 
ja ehituskruntideks tükeldamisele. Igal 
aastal renditati 99 aastaks umbes 50—60 
ehituskrunti majade alla ja muuks otstar
beks. Ja maju ehitati igal aastal pea sa
ma palju, kui oli antud krunte. Kesklin
na ja selle läheduses, kus parim koht 
kauplemiseks, omandati ostuteel eestlaste 
poolt viltuvajunud vanad majad ja püsti
tati nägusad kahekordsed majad ning 
avati neis kauplusi. 

1925. a. avaldati sundmäärus, mille 
põhjal linna uulel ehitati jalgteed. Sa
mal aastal seati sisse puudamaks, millest 
saadi 68 200 kr,; selle rahaga sillutati 
hulk uusi uule; osa uule on sillutatud tee-
dekapitalist saadud summadega. 

1926. a. püstitati linna II (eesti) 6-klas-
silise algkooli maja; 1931. a. ehitati üm
ber linnavalitsuse majad, mille tõttu lin
navalitsuse ruumid suurenesid tunduvalt. 
Käesoleval aastal ehitati ümber linna 

I (vene) 6-klassilise algkooli maja, kus
juures ruumid samuti suurenesid tundu
valt. , :, ^:JL, 

Kuna linn on lahutatud lõunapool asu
vaist külist sügava Kloostri oruga ja külist 
võis pääseda linna, minnes paar km kõr
vale, alati möödunud talvel hädaabitöölis-
tega silla ehitamist üle selle oru. Käes
oleval aastal ehitati selle silla jaoks be-
toontruup, milline maksus 6000 kr. ja mil
leks saadi krediiti puudamaksust. Käes
oleval ajal täidetakse truubi kohal orgu. 
Seega valmiks tuleval aastal sild, milline 
maksub umbes 20 000 kr. ja on suure täht
susega nii maaelanikele kui ka linlasile. 

Veel on linnal' palju uule sillutamata, 
kuna linna uute osade alla on planeeritud 
mitmed nurmed ja uulide arv ulatub 
üle 45. Kuid linnavalitsus püüab iga aas
ta eelarve korras ja teedekapitalist mää
ratavate summadega sillutada mõnegi uuli. 

Linna uulide äärde on istutatud Eesti 
ajal tuhandeid ilupuid ja peauulil — Aia 
uulil — ja r.ohelisil platsel. asuvaid kõnni
teid palistavad suvel mitmesugused lilled. 

P e t s e r i linnavolikogus oli 28. no
vembril 1932 arutusel volikogu poolt 
15. märtsil 1932 valitud erilise komisjoni 
ettekanne möödunud talvel tööta töölistega 
olnud arusaamatuste selgitamise asjus, 
milles süüdistati linnavalitsust mitteõig-
lase tööta tööliste kategooriaisse jaotami
ses. Ettekanne kutsus esile pikki vaid
lusi. Kuna küsimus oli päevakorras vii
masena, katkes koosolek kvoorumi puudu
sel. Samal koosolekul otsustati anda Pi
kalaenupangale obligatsioon 5000 kr. suu
ruse laenu kindlustuseks. Tähendatud 
summaga tasub linn elektrijaamale oste
tud masina. 

Petseri linna lasteafciandmiskomitee 
algas tegevust. 

Linnavalitsuse ja kohalikkude ühingu
te ja organisatsioonide kokkuleppel loodud 
lasteabiandmiskomitee eesotsas linnapea 
A. Ruusmannaga, milline komitee korral
dab Petseri linnas talvel puudustkannata-
vate laste toitlustamist. Toitlustamist 
alati 5. detsembril 1932 linna uue vanade
kodu ruumes. Lõunasöögile on määratud 
61 last. Peäle selle antakse neile lastele, 
kes lõunasöögil ei saa käia ja kes veel 
väikesed, toiduaineid koju. 



L I N N A D J A A L E V I D Nr,-5 (45). 

11. ja 12. detsembril 1932 korraldati 
komitee poolt linnas karbikorjandus ja 
pakikeste näol kingituste vastuvõtmist 
lastele abiandmise otstarbel. 

Leedu — Brasiilia kaubaleping. 

11. novembril &, a. kirjutati alla Rio 
de Janeiros Leedu—Brasiilia kaubalepin
gule. Leping näeb ette rea tollisoodustusi 
Leedu kaupadele, nagu lina, kaerad, meri-' 
vaik, hobused, puu, nahk, linaseeme, 
või jt., ja Brasiilia kaupadele, peamiselt 
kohv, kakao, tee. 

Lepingu sõlmimise tagajärjel suurene
vad tunduvalt ekspordi võimalused Lee
dust Brasiiliasse. Seni veeti Leedust Bra
siiliasse vähesel määral vaid tselluloosi. 

Uusi tehaseid Leedu linnades. 

Kaunases algas tegevust uus klaasite-
has, milles leiab' tööd 100 töölist. Tehas 
valmistab vaid valget klaasi. 

Šiauliais asutatakse lähemal ajal kar
tulijahu-,, siirupi- ja glükoosi- (viinamar-
jasuhkru-) tehas. 

Suuremad aktsiaseltsid „Maistas", 
„Pienocentras" ja „Lietukis" on otsusta
nud asutada ühiselt Panevežises suurt 
seebivabrikut. 

Maaparandustöid Leedus. 
Käesoleval aastal on teostatud maa

parandustöid 46 000 ha pindalal, mis nõu
dis 3 000 000 litti kulu. 

Võrreldes möödunud aastaga, mil maa
parandusele kuuluv pindala ulatus 
53 635 ha j a kulud tõusid 6 000 000 litini, 
on käesoleval aastal saadud läbi märksa 
vähemate kuludega, mis on tingitud pea
miselt tööliste palkade alanemisest. 

Viimase viie aasta jooksul on kuivata
tud 201 420 ha suurune pindala, milleks 
on kulutatud 24 000 000 litti. ' 

Elektrienergia tarvitamine maja
pidamises. 

Elektritarvitus majapidamises on suu
rim Tšikaagos — Põhj a-Ameerikä Ühend
riikides, kus tarvitati 3 465 000 000 kv. 
elektrit. Sellele linnale järgnevad New-
York, London, Pariis, Berliin ja Viin. 

Pariisis, kus on 2 900 000 elanikku, 
tarvitatakse pea sama palju elektrit kui 
Londonis, kus on 4 400 000 -elanikku. 

Saksamaal tarvitatakse elektrilöögile 
igas töölisperekomnas keskmiselt 45%, 
ametniku perekonnas — 24% ja jõukama 
kihi perekonnas— 12%, perekonna kogu 
elektritarvitusest. 

Uued elektriköögid reguleeritava kuu
musega asendavad jõudsasti gaasikööke, 
sest esimesed on hädaohutumad' plahva
tuse poolest ja ei levita mingit haisu. 

(„Tablettes Documentaires 
Municipales") 

A Kõigile lugupeelud kaaslöölisile ja oma-
valilsu.siegela.sile, soovib 

rõõmsaid jõulupühi ja 
õnnelikku uul aastal 

ajakirja 99€inna.d. ja. iklevict 
toimetus. 

•T. Zirnmerniinn i lrükikoda Tallinnas, Lühike jalfl 4. 

http://valilsu.siegela.sile


55 EEKS-MAJA" 
toimetab: 

tule-, elu-, murdvarguse-, klaasi-
ja koduloomade 

kindlustus!. 

EEKS-MAJA uue .põhikirja ko
haselt ei noua kindlustus
võtjalt sundvastutust. 

EEKS-MAJA kindlustustingimu-
sed on kõigiti soodsad. 

EEKS-MAJA maksab kindlus-
tustasud välja täpselt. 

EEKS-MAJA on oma tüsedate 
reservide ning arvurikka 
kindlustusvõtjatepere tõttu 
võimsamaid kindlustusselt
se Eestis. 

Agendid igas linnas, alevis ja 
vallas. 

EEKS-MAJA" 
Juhatus: Tallinnas, Lai t. 1, tel. 438-85. 
Kontorid: Tallinnas, Lai t. 1, tel. 445-07, ja Harju t. 29, 

Tallinna Majaomanikkude Pangas, tel. 427-49. 
Osakonnad: Tartus, Suurturg 3, tel 9-78; Valgas. Vaba

duse t. 6, tel. 36; Viljandis, Tallinna t. 13, tel 1-73; 
Petseris, Kastani t , tel. 1-02; Rakveres, Lai 1.17, tel. 1-64. 

KLEIDI*, MANTLI,, 
VOODRI-JAPESU-
RIIDED, SUKKI, 
SOKKE, IGASUGU* 
SEID PITSE JA 
PAELU, TRIKOO-

.SID JNE. 

VABRIK: TALLINN, VOLTA 3. 

Vastupidavaima ülikonna-ja manfliriide 
leiate alati 

Narva 
Kalevimanufaktuuri 
saaduste hulgast, samuti on kõikjal 
saadaval ülipeeneid ja elegantseid 
riideid daamidele ja härradele. 

Vaatamata kõrgele headusele 
ä ä r m i s e l t o d a v a d h i n n a d . 

Väliskaupu ostes läheb meie raha 
välismaale, suureneb järjest meie 
töötatööliste arv ja jääb päevast 
päeva vaesemaks riik! Seepärast 
ärge ostke väliskaupu, vaid , 

tarvitage ainult 

kodumaa saadusi! 

* 


